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Dana VOICU: tNTER\JtliRt 

O ştiu pe Dana Voicu din facultate. Puţin. De pe la câteva examene. Pentru că altfel, nu 
prea era văzută. Discretă, tăcută, cu un zâmbet mic pe buze. Această fată-femeie, pe scenă, 
poate deveni incandescentă. Joacă mai mult în spaţii neconvenţionale, cu publicul adunat în 
juru-i, şi asta o avantajează, pentru că poţi să-i vezi, permanent, sclipirea din ochi,  grimasele 
fine din colţul gurii, gesturile oricât de mărunte, dar care, la ea, devin semnificative. 

Am descoperit-o odată cu acest interviu. M-a impresionat perseverenţa, căldura din 
vocea ei, surâsul cu care povestea despre obstacolele depăşite. Fiecare întâlnire - oricât 
de efemeră - a vieţii sale, a marcat-o. Dar a şi avut parte de asemenea întâlniri. A participat 
la ateliere conduse de : Sandu Mihai Gruia, David Esrig, S. Elliott (curs de musical), Radu 
Penciulescu, Nenad Colic şi l l ija Ludvig de la Blue Theatre Belgrad, Radu Gheorghe. Este 
tristă că a colaborat aproape numai cu un singur regizor, Teo Herghelegiu, dar recunoaşte 
că a lucrat mult şi bine în compania acesteia. Amintesc câteva personaje : Femeia de 
afaceri, în Banca, Adolescenta, în Vitrina, Prinţesa de zăpadă, în Feerie de iarnă, Femeia, 
în Să zbori spre paradis, Doamna Oval, în Domnul şi Doamna Oval, Zozo, în Numărătoarea 
inversă, Frica lu i  Helge, în Viaţa lui Helge, Madam Titza, în Locuind cu vampirul, Tereza, în 
Eu, tu şi Costică (toate de Teodora Herghelegiu), Cabiniera, în Premiera de John Cromwell, 
Lucy, în Proasta cu spume de Cusi Cram, Fatima Mansur, în Noaptea Arabă de Roland 
Schimmelpfennig (toate la Teatrul Inexistent, în regia Teodorei Herghelegiu) ; 

Zamfira, în Gaiţele de A. Kiriţescu, regia : Alexandru Dabija, Bondocica, în 
Aventurile lui Habarnam de Nikolai Nosov, regia : Alexandru Dabija (Teatrul Odeon) ; 
Hermia, Blândul Tâmplaru, în Visul unei nopţi de vară de Shakespeare, regia : Liana 
Ceterchi (Fundaţia Teatrul Fără Frontiere); Prinţul indian, Zâna, în Visul unei nopţi de vară 
de Shakespeare, regia : Liviu Ciulei. 

Marinela Ţepu!j»: S-o luăm cu Începutul. Ce te-a determinat să dai examen 
la Teatru? 

Dana Voicu: Spectacolele de teatru pe care le-am văzut de pe la vârsta de 
1 6  ani şi care erau O dimineaţă pierdută, la "Bu landra", cu Gina Patrich i şi Rodica 
Tapalagă, Hamlet, tot la "Bu landra", în care am descoperit-o pe Mariana 
Buruiană . . .  Mergeam la teatru , de una singură, aproape în fiecare zi. O vedeam 
de nenumărate ori pe Valeria Seciu ,  la Mic. . .  Eram elevă la un l iceu de 
matematică-fizică, unde toţi colegii învăţau ,  cu mult spor, şti i nţele exacte, numai 
pe mine mă preocupa altceva . . .  Nu prea-mi găseam locul acolo. Noroc cu 
profesorul de germană, care-mi sugera să citesc Kafka. La 1 5  ani .  Mi-a prins bine. 
M-am ataşat de el , mi-a făcut un program de lecturi . . .  

M.Ţ. : Mi-ai vorbit mai ales despre actriţe-femei; căutai un model? 
D.V. : Sigur. Valeria Seciu ,  Rodica Tapalagă, Oana Pel lea . . . Am avut norocul ,  

înainte de a deveni studentă, să joc în  grupul de zâne d in  Visul unei nopţi de vară, 
regizat de domnul Ciu le i .  Nu mă selecţionase de prima dată. Mergeam la repetiţi i ,  
stăteam cuminte, n ici nu respiram . . .  Şi cum tot l ipsea câte cineva, într-o bună z i ,  
m i-a spus: "Tu , de colo, vino pe scenă!" Aşa am cunoscut-o pe Oana Pel lea. 
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M.Ţ. : Ai intrat din prima la facultate? 
D.V. :  A şasea oară. După ce, mai întâi, începusem o facultate particulară .  

Anul întâi nu trebu ia plătit, de asta m-am dus. Ai mei sunt oameni s impl i ,  nu voiam 
să-i năpăstu iesc cu plata taxelor de studi i .  După o jumătate de an de tracasăr i ,  de 
şuturi , am hotărât să mă schimb. Şi m-am schimbat! Brusc. Mi -am dat seama că 
e t impul să mă maturizez. Mă măritasem la 1 9  ani ,  aveam deja un copi l .  M-am 
relaxat dintr-o dată. Am ajuns chiar la un fel de fatal itate: Dacă această profesie nu 
mă vrea, ar fi inut i l  s-o vreau numai eu! Aşa că am terminat anul şi nu m-am mai 
gândit la ce va fi să fie. Cu două săptămâni, însă, înainte de admitere , mi-am 
propus să mai încerc o dată la stat. Am învăţat un monolog , m-am pregătit cât am 
putut, dar fără să mă mai agit ca de celelalte ori. Ş i ,  culmea, am intrat! Am intrat 
fi ind însărcinată în luna a opta. Cu cel de-al doilea copi l .  Am intrat la clasa 
domnului Alexandru Repan.  Eram aşa de încăpăţânată, încât credeam că nu 
trebuie să-mi amân anul d in cauza copi lu lu i ,  că eram în stare să le fac pe toate . . .  
Am avut unele discuţi i ,  pe  această temă, c u  domnul Repan şi ,  în f inal , am  trecut 
la clasa domnului Ion Cojar. Printre toate necazuri le, s-au ivit, totuşi , unele 
avantaje: Am avut-o profesoară, la început, în acel an , pe care îl consider a fi fost 
pregătitor, pe Sanda Manu. Apoi ,  un an, pe domnul Repan ş i ,  mai apoi , pe domnul 
Cojar. De la fiecare am învăţat cât am putut. Trebuie să şti i să iei ceea ce ţi se 
potriveşte de la fiecare. 

M.Ţ. : Cred că e avantajos să ai mai mulţi profesori, decât să fii Îndrumat de 
unul singur până la sfârşitul facultăţii, cum se proceda pe vremea noastră. Nu ştiu 
exact cum e acum, de când se Învaţă pe module . . .  

D.V.: Ş i  eu  cred că în  fiecare an  e bine să  studiezi cu  alt profesor, să  schimbi 
sti lu l  de lucru . Am avut parte de asemenea variaţie şi mi-a prins bine. Au însemnat 
mult aceste întâln i ri .  Dar cel mai important lucru rămâne, pentru mine, faptul că, 
acum doi ani, doamna Sanda Manu, pe care eu, de teamă, nu o invit nici acum la 
spectacolele mele, m-a sunat, m-a întrebat ce mai fac şi dacă vreau să-i fiu 
asistentă la facultate. Nu-mi venea să cred. Deja mă consolasem cu gândul că 
nimeni nu avea nevoie de mine, că sunt o ratată. Era vorba de o experienţă nouă. 
Nu aveam să aflu  dacă mi se potriveşte decât încercând. Am acceptat. Şi acum 
lucrez cu domnia sa. 

M.Ţ. : Observ că viaţa şi profesia se amestecă foarte mult. Că perseverenţa 
ocupă un loc important În destinul tău. Dar şi Întâmpla rea ÎŞi face loc adesea . . .  
Multele obstacole te-au Înrăit sau te-au ajutat să răzbeşti? 

D.V.: Nu m-au înrăit. M-au făcut mai puternică. Lucrez de mult cu Teodora 
Herghelegiu. 

M.Ţ. : Din nou, cu un om foarte diferit ca temperament. 
D.V. :  Din nou. Dar s-a întâmplat ca şi ea să-mi spună că are nevoie de mine 

într-un moment când credeam că nu sunt n imănui uti lă. Teodora îmi spune, uneori , 
că sunt foarte dură. Poate că aşa este şi ,  atunci , încerc să iau seama. Am un spirit 
justiţiar cam prea dezvoltat. Sunt în stare să merg până în pânzele albe când cred 
că am dreptate. La Compania la care lucrez cu Teodora facem de toate, l ip im afişe, 
ne ocupăm de protocol .  .. Or, când trebuie să invit oameni de teatru la spectacole, 
mă retrag . Nu pot să-i chem la spectacolele în care joc. Cum aş putea să le spun: 
Veniţi să vedeţi cât sunt de bună? ! Peste poate! 

M.T.: Viata te-a Încercat suficient. Ai făcut, faci de toate, ai crescut un copil, 
a venit Şi al doilea . . .  Nimic nu te-a oprit. Şi, mai mult decât atât, ai avut parte de 
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un accident cumplit, În urma căruia nimeni nu ar mai fi crezut că te poţi Întoarce 
În teatru . . .  Şi totuşi, iată-te! 

D.V. :  Accidentu l acela s-a petrecut în şcoală, pe fondul unei mari supărări . Se 
acumulase oboseala în ani . Nu mi-am dat seama. Şcoală, copi l , obstacole, ezitări. De 
vină, pentru supărare, a fost tot spiritul meu (cam prea) revoluţionar. Dădusem un 
interviu pentru Dilema, în care observam unele carenţe din şcoală. Am fost acuzată 
că "scuip" facultatea care urma să-mi dea o diplomă. Fusesem prost înţeleasă. 
Remarcile mele se refereau la unele deficienţe, nu la întreaga şcoală, nu la profe
sori. . .  Atât de supărată eram, încât chiar nu am mai văzut liftul din faţa mea. Poate că 
de vină a fost şi încrâncenarea •. Acel eveniment nefericit m-a învăţat să nu mai iau 
totul în fortă. Să mă domolesc. In momentul imediat următor accidentului , nu aveam 
decât un singur gând: Ce avea să se întâmple cu famil ia mea dacă îi voi părăsi? 

M.Ţ.: Poate că asta te-a salvat . . .  
D.V. :  Sunt sigură. Eram aşa de  l in iştită . . .  Spuneam "Tatăl nostru" ş i  mă 

gândeam la copi lul şi la soţul meu. Copilul avea doi ani şi jumătate . . . Mi-a fost greu. 
Ajunsesem la spital , nu mai aveam n ici un dinte, faţa îmi era devastată . . .  Totuşi, mă 
încerca o l in işte mare, de necuprins . . .  Nu mai ceream nimic de la mine. Nu mai 
luptam pentru n imic. Nu mai aşteptam n imic . . .  Voiam doar să nu mă mai doară şi să 
ajung acasă la famil ia mea. Fără n ici un fel de ambiţie . . .  Fără dorinţe. Viaţa era 
frumoasă oricum, puteam să-mi găsesc compensaţii acasă, putem să mă bucur de 
un răsărit sau de un apus. Actriţa dispăruse cu totul .  Mă bucuram din nimicuri . Viaţa 



înseamn� o grămadă de lucruri . . .  Nu neapărat o carieră . . .  Făceam tot felu l  de 
bi lanţuri. Imi aduceam aminte de depresia care mă cuprinsese pe vremea când 
eram angajată la "Bulandra" şi nu jucam nimic. Domnul Rebengiuc mi-a spus (era 
director pe atunci) : "Nu eşti o actriţă proastă, dar nu e nevoie, aici, de tine". "Şi eu ce 
să fac, să iau salariul degeaba?" S-a supărat şi m-a dat afară. Aşa s-a încheiat 
angajamentul meu la stat, chiar înainte de a începe . . .  Cea mai mare satisfacţie este 
însă aceea că, acum câtva timp, a venit la un spectacol în care jucam şi după asta 
a întrebat-o pe Teodora: "Dar fata aia grăsuţă cine este?" Îi plăcusem.  Era suficient. 
Plecată de acolo, am migrat spre teatrul privat. Trebuia să joc. Era o necesitate. 

M.Ţ. : Să te angajezi În vreun teatru din ţară nu se putea din cauza familiei. 
D.V. :  Ba bine că nu .  Sunt atât de nebună încât m-aş duce oriunde. Acum ,  

Theo montează, undeva, î n  ţară. Ş i  a r  fi avut nevoie de  mine. M-aş f i  dus negreşit, 
dar ştii cum e, bani i  sunt puţin i ,  teatrele din ţară nu-şi permit să plătească oameni 
din afară. Asta e! Dar nu mă pot plânge, joc. Am făcut, împreună cu Theo, un 
recital ,  în 1 998, Să zbori În paradis. L-am făcut la Muzeu l  Literaturi i ş i l-am jucat, 
mai apoi ,  la Teatru l Act de vreo treizeci de ori . Mi-a trebuit mult curaj să mă duc la 
Marcel lu reş şi să-i spun că am un spectacol pe care nu am unde să-I joc . . .  dar mi 
se mai întâmplă şi de-astea. Am colaborat cu Theo la vreo cincisprezece producţi i .  
Durerea cea mare este că le facem,  se joacă de vreo patru-cinci or i  şi mor. Dar 
ne luptăm în continuare. Trupa se schimbă mereu ,  constant rămânem noi două şi 
o luăm de la capăt. Sigur că am noroc cu soţul meu, care câştigă bine, pentru că 
din ce aduc eu în casă nu se poate trăi . Nu s-a putut n iciodată. Copi lu l  meu, care 
s-a născut în anul 2000, are o malformaţie. Nici acum nu e foarte bine . . .  

M.Ţ.: Viaţa a avut grijă să te Încerce până la capăt . . .  
D.V. :  Da, dar nu  mă plâng , din toate se  poate învăţa câte ceva. Copi lu l  e 

aproape bine acum ,  dar a fost nevoie de o operaţie în străinătate . . .  Am trecut peste 
toate şi când tocmai începeam să mă simt iarăşi actriţă am rămas, din nou, 
însărcinată. Era ca un semn,  aşa că am născut şi o fetiţă. Şi iar a trebuit s-o iau 
de la capăt. Aşa se întâmplă mereu: joc într-un spectacol ,  avem şi spaţiu ,  avem şi 
ceva bani şi trebuie să se ivească ceva. Bun sau rău ,  nu contează, dar care să mă 
scoată d i n  r i tm . Am noroc de un bărbat bun ,  şi el mai  c i udat , aşa ca m ine .  
A încercat l a  Fizică atomică ş i  a ajuns la Regie de  f i lm. Suntem artişti . . .  

Marea frustrare, n u  pot s-o neg, rămâne faptul că, î n  spaţiul privat, trebuie să 
facem de toate. Neavând bani ,  ne ocupăm şi de protocol ,  ş i de organizare, şi de 
producţie. Acum,  că sunt colaboratoare la Odeon, mă simt ca o prinţesă. Am 
cabină, nu trebuie să vând bi lete, nu trebuie să l ipesc afişe . . .  Pe de altă parte, în 
Compania lu i  Theo, am jucat pe alese. Ceea ce nu se întâmplă într-un teatru de 
stat. . .  În teatrul nostru facem câte un spectacol la o cotă înaltă de entuziasm, 
pentru că actori i sunt mereu alţi i şi din ce în ce mai tineri decât noi două. Apoi , ei 
se prind că, din asta, nu ies nici glorie, nici bani şi pleacă. Noi rămânem, în fond, 
Theo fi ind regizoru l şi eu,  "trupa". Continuăm. Şi avem şi satisfacţ i i .  De pi ldă, un 
tânăr absolvent m i-a spus, într-o zi , că s-a făcut actor pentru că văzuse, pe la 
16 ani , la Act, Să zbori spre paradis. M-a impresionat. 

M.Ţ. : Tânjeşti după un angajament "pe viaţă" Într-un teatru de stat? 
D.V. :  Nu neapărat. Tânjesc după posibi l itatea de a avea continu itate în ceea 

ce facem,  după un loc stabi l ,  după siguranţa că şi mâine voi putea juca ceea ce 
am jucat azi. H� TEPlJ5 
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